
لیگ برتر فوتبال ایران شاید تنها لیگ آسیایی باشد که به خاطر رقابت های آسیایی 
هانگژو و همچنین لیگ قهرمانان آسیا با وقفه و لغو چند بازی در دو هفته جاری 
مواجه شـــده اســـت. در همین راســـتا نیز انتقادات زیادی به ســـازمان لیگ و حتی 
فدراسیون فوتبال وارد است که چنین شرایطی را به وجود آورده و صدای خیلی از 
باشگاه ها را نیز درآورده اند. نکته جالب اینجاست که رضا عنایتی به عنوان سرمربی 
تیم امید گلایه مند است که چرا پرسپولیس حاضر نشده بدون ملی پوشان امیدش 
به مصاف الدحیل برود و در این زمینه نیز کمیته ملی المپیک هم از عنایتی حمایت 
کرده و از فدراسیون خرده گرفته است. به نظر می آید نتایج تیم امید در بازی های 
آسیایی آنقدر برای برخی مهم شده که حاضرند کل فوتبال ایران را برای مقطعی 
تعطیل کنند تا بتوانیم از ســـد تیم هایی که با بازیکنان جوان و زیر 22 ســـال خود 

در مسابقات شرکت کرده اند، عبور کنیم. 
ســـازمان لیگ هنوز تکلیف هفته هفتم لیگ برتر را مشـــخص نکرده و این مســـاله 
اعتراض تعدادی از مربیان این تیم ها را در پی داشته است. محمد ربیعی، سرمربی 
تیـــم فوتبـــال ذوب آهـــن در گفت وگو با »فرهیختگان« در مـــورد برنامه ریزی لیگ و 

مسائل پیرامون آن پاسخگوی سوالات ما شد. 

از قرار معلوم سازمان لیگ منتظر است ببیند واکنش مربیان لیگ برتری چیست تا 
براساس آن در مورد بازی های هفته هفتم لیگ برتر تصمیم گیری کند!

نگاه من به مساله پیش آمده کلی است. از دو زاویه به ماجرا نگاه می کنم. اول 
کمیتی و دوم کیفیتی. در نگاه کمیتی عنوان می شود؛ تیم هایی که سه نماینده 
در تیم امید دارند بازی هایشـــان لغو می شـــود. اما از نگاه کیفیتی ممکن است 
یکن برای یک تیم مهره ای بسیار تاثیر گذار و حیاتی باشد و نبود آن  حتی یک باز
یادی خواهد زد. اما از نظر من مربی، مسابقات لیگ اصلا  یکن به تیم ضربه ز باز
نباید به شکلی برگزار شود که مثلا در هفته یک تیم 4 بازی کرده باشد و یک تیم 
دیگر 5 بازی. این موضوع تا پایان مسابقات لیگ برتر مشکل ساز خواهد شد. 

با این نظر شما باید بازی های لیگ را یا کلا به تعویق بیندازند یا اینکه همه تیم ها 
موظف به برگزاری بازی های خود باشند؟

به عقیده من یا باید بازی ها را به طور کل به خاطر تیم امید و نمایندگان مان در 
لیگ قهرمانان لغو کنند یا اینکه شرایطی ایجاد کنند که همه تیم ها موظف باشند 
بازی های خود را انجام دهند. به هر صورت ما در شرایطی به سر می بریم که در 
یکن رساندند. سه سهمیه زیر 25 سال را  تابستان سهمیه بزرگسالان را به 19 باز
حذف کردند و دو ســـهمیه هم از زیر 23 ســـال کم شـــد. در کنار این مساله من 
یکن مصدوم هم دارم، در چنین شـــرایطی به تیم  به عنوان ســـرمربی یکی دو باز
یکن تاثیرگذارم را داده ام. طبیعی اســـت که شـــرایط مان برای بازی  امید هم باز

سخت باشد و به این خاطر خواهان اجرای عدالت هستیم. 

سرمربی تیم امید اعتقاد دارد که موفقیت در بازی های آسیایی حائز اهمیت است 
و باشگاه ها باید با آنها همکاری کنند. 

من به سرمربی تیم امید حق می دهم که نگران تیمش باشد و این حق را هم به 
یکنانش  سرمربی تیمی که در لیگ قهرمانان شرکت دارد می دهم که تمامی باز
را بخواهد در اختیار داشته باشد و همچنین برای سرمربی تیم لیگ برتری هم 
این حق را قائل هســـتم که بخواهد از همه پتانســـیل تیمش در بازی های خود 
استفاده کند. به هر حال برای این روزها باید از قبل برنامه ریزی خوبی می شد 

تا این شرایط به وجود نیاید. 

پس مشکل، برنامه ریزی مسابقات لیگ برتر است. 
من با سهیل مهدی صحبت کرده ام و تقویم مسابقات را به من نشان داد و آنجا بود 
که فهمیدم برنامه ریزی مسابقات چقدر سخت است. ما در این فصل بازی های 

لیـــگ قهرمانـــان آســـیا، بازی های آســـیایی هانگژو و لیگ قهرمانـــان را در کنار 
فیفا دی ها در تقویم خود داشتیم که کار را برای سازمان لیگ بسیار سخت کرد. 

راهکار چیست؟
ای کاش آنهایی که قوانین جدید را برای نقل و انتقالات لحاظ کردند ســـهمیه 
یکن لیگ برتری  بزرگسالان تیم ها را کم نمی کردند. شما نگاه کنید که ما 7 باز
را به اضافه ســـهمیه آزاد فیفا می توانســـتیم جذب کنیم. در کنار این قضیه 80 
یکنان ذوب آهن تحت قرارداد باشگاه بودند و برای اینکه بخواهیم  درصد باز
یم باید اول از همه منافع مالی باشگاه را در نظر می گرفتیم  یکنی را کنار بگذار باز
یکن توافق می کردیم. در هر صورت قوانین دست و پای ما را بسته بود و  و با باز
 ای کاش اجازه می دادند که نفرات بزرگسال بیشتری را در لیست داشته باشیم تا 
در مواقع اینچنینی به مشکل نخوریم. بازیکن من در بازی با استقلال خوزستان 
رباط صلیبی اش پاره شـــده اســـت اما ســـازمان لیگ اجازه نمی دهد جای او 
بازیکن بگیریم و می گویند فقط در پست دروازه می شود به جای بازیکن مصدوم 
یکن مهم و تاثیر گذار من  یکـــن جایگزین گرفـــت. آن وقت باز طولانی مـــدت باز

یم بدون او  الان یک ماه اســـت که در اردوی تیم امید به ســـر می برد و ما مجبور
بازی های خود را برگزار کنیم. اینجاست که می گویم عدالت باید برقرار شود. 

کمیته ملی المپیک به دنبال طلای بازی های آسیایی همراه با تیم امید است، 
به هر صورت این مساله هم در جای خودش مهم است. 

قطعا بازی های ملی بر همه چیز ارجحیت دارد و ما هم آرزو می کنیم که 
تیم امید موفق به کسب عنوان قهرمانی شود اما حرف مان است که نباید 

بین تیمی که دو بازیکن به تیم امید می دهد با تیمی که سه بازیکن می دهد 
تفاوتی قائل شد. هر مربی ای روی تمامی نفرات تیمش حساب کرده و در 

شرایطی که تیم ما دو بازیکن مصدوم دارد قاعدتا همه نفرات دیگر به کارمان 
می آیند. اصلا موافق این نیستم که فقط تیمی که سه نماینده در تیم امید دارد 

بازی هایش لغو شود و خواهان این هستیم که عدالت برقرار شود. عدالت هم 
زمانی برقرار می شود که یا همه بازی ها لغو شود یا اینکه طبق برنامه 

قبلـــی همه تیم ها به میدان برونـــد. به هر حال قوانینی 
کـــه در تابســـتان لحاظ کردند خـــودش به اندازه 

کافـــی بـــه تیم ها ضربه زد. شـــما الان ببینید 
کـــه تیم های عربســـتانی بـــا وجود اینکه 

در بازی های آســـیایی هستند و در 
لیگ قهرمانان هم نماینده هایشان 
حضور دارند لیگ شان را خیلی 

منظـــم و بـــدون وقفـــه برگزار 
می کنند. شـــاهد هستیم 

کـــه تیم هـــای آنهـــا ســـه 
بـــه  ر  یک بـــا ز  و ر

میـــدان می رونـــد 
ل  و جـــد ر  د و 
مسابقات شان 
بازی ها یکسان 

است. 

کتـــی  حر نـــد  و ر ز  ا
تیم تان رضایت دارید؟

به هر صورت ما یک تیمی را تحویل گرفتیم که 
یادی را داشـــتیم  برای تغییرات محدودیت های ز
و بودجه مان هم مشـــخص بود. با این حال تلاش 
یم. از  کردیم که کمبود ها و ضعف ها را برطرف ساز
لحاظ زیرساخت ها تلاش کردیم که شرایط را بهبود 

تی وجود دارد که با مدیریت محترم  ببخشـــیم اما در این زمینه شـــدیدا مشکلا
یم.  باشگاه در تعامل خوبی برای حل مشکلات قرار دار

در مورد لیگ قهرمانان آســـیا صحبت کنید، تیم های عربســـتانی شـــرایط متفاوتی 
را رقم زده اند!

عربستانی ها در یک فاصله کوتاه و تقریبا یک ساله با سرعت خیلی بالا توانستند 
خودشان را به سمت فوتبال حرفه ای بکشانند. چه از لحاظ امکانات نرم افزاری 
و سخت افزاری و چه از لحاظ جذب ستاره های فوتبال دنیا. البته که از لحاظ 
زیرساخت از سال ها پیش برنامه ریزی کرده بودند. در هر صورت داریم می بینیم 
که آنها به سرعت در حال پیشرفت و حرفه ای شدن هستند و این زنگ خطری 

برای فوتبال ماست. 

یـــخ 21 آذر 1401 عباس  رضـــا درویـــش، مدیرعامل باشـــگاه پرســـپولیس، در تار
فصیح خوشـــگرد را به عنوان مشـــاور پزشکی و توانبخشی مدیرعامل منصوب 
کرده اســـت و در حکم او ابراز امیدواری شـــده که او در راســـتای همکاری های 

سازنده با کلیه ارکان باشگاه موفق و موید باشد!
ی می شـــود که ســـر از رســـانه ها درآورده و همه به دنبال پیدا  این نامه چند روز
کردن یک توجیه مناسب برای دلیل این انتصاب هستند. پس برای رسیدن 
به جواب این سوال و ابهامات باید مشخص شود که عباس فصیح خوشگرد 
کیست و با چه سوابق و رزومه ای مشاور مدیرعامل باشگاه پرسپولیس شده 
است. پستی که برای این فرد در نظر گرفته شده بی ارتباط با تخصص پزشکی 
او نیســـت و فصیح خوشـــگرد متخصص ارتوپد و مفاصل اســـت. همچنین 
خبرنـــگار »فرهیختـــگان« بـــا مدیر روابط عمومی باشـــگاه پرســـپولیس درباره 
کید  ابهامـــات مربـــوط به این انتصاب تماس گرفت که پاســـخ ارائه شـــده با تا
یافت نمی کند به این شـــرح  ی این مســـاله که او حقوقی از پرســـپولیس در رو
بود: »اولا در حکمی که صادر شـــده یک اشـــتباه رخ داده و باید عنوان ایشان 

مشـــاور مدیرعامل در امور پزشـــکی و توانبخشی نوشته می شده تا سوءتفاهم 
پیش نیاید. همچنین ایشان به عنوان مشاور باشگاه هیچ دستمزد و حقوقی 

یافت نمی کنند.« در
جدای از این توضیحات بررسی کارنامه کاری او در روزنامه رسمی کشور نشان 
یادی در اختیار  می دهد که در ســـالیان گذشـــته شرکت های بزرگ و کوچک ز
او و اعضای خانواده اش بوده است؛ نام تعدادی از این شرکت ها به این شرح 
ع(، صنایع کاغذ  است: شکوه موتور زرین، خیریه درمانی پیوند با امام سجاد)
نرمه آذربایجان، تولیدی سپید دام دماوند، ماهین سمنان، صندوق پس انداز 
قرض الحســـنه پیوند ســـجاد، نگین شـــرق، پارس کلارک سمنان، الیاف گستر 

سمنان، صنایع کاغذسازی پارسیان پاپیروس و یاوران تجارت ایرانیان. 
او به دنبال فعالیت در این شرکت ها و اقدامات مداوم 
یاســـت  اقتصـــادی در حوزه هـــای مختلف ر
شرکت محصولات بهداشتی و دستمال 
کاغـــذی شـــکوه را هم برعهده داشـــته و 

رئیس اتحادیه صنایع ســـلولزی و بهداشـــتی ایران اســـت. اینکه رضا درویش 
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس چرا تصمیم گرفته به این فرد سمت مشاوری در 
باشگاه پرسپولیس بدهد و فعالیت های اقتصادی او در شرکت های مختلف 
که به آن اشاره شد ارتباطی با این پست در پرسپولیس خواهد داشت یا نه -با 
توجه به شهرتی که برای او به ارمغان می آورد-  سوالی است که آقای مدیرعامل 
و خود این فرد باید به آن جواب بدهند. به هرحال خیلی سخت است که ماجرا 
فقط به صدور یک حکم مشاوره پزشکی و توانبخشی ختم شود و شفاف سازی 

از سوی هر دو طرف در این رابطه خالی از لطف نخواهد بود. 
گـــر دربـــاره عباس فصیح خوشـــگرد و ماجراهای اقتصادی او بیشـــتر تحقیق  ا
یافتی های قابل توجه ارز دولتی او هم می رســـیم. مشـــاور  کنیم، به لیســـتی از در
مدیرعامل پرســـپولیس در راســـتای کارهای اقتصادی اش برای شرکت ماهین 
، 3 میلیون و 320 هزار و 579 یوان، 67 میلیون  ســـمنان، 298 هزار و 757 یورو
و 830 هـــزار وون کـــره جنوبـــی و 4 میلیـــون و 818 هزار و 96 ین ژاپن برمبنای ارز 
یافت کرده اســـت. مدیریت رضا درویش در باشـــگاه  دولتی 4200 تومانی هم در
پرســـپولیس ابهـــام و اتفاقـــات عجیـــب و غریـــب کم ندارد. حالا که شـــناخت 
بیشتری درباره عباس فصیح خوشگرد پیدا کرده ایم باید مشخص شود که در 
همین مدت او در حوزه مشاوره به مدیرعامل برای مسائل توانبخشی و پزشکی 
چه اقداماتی با تیم پزشکی باشگاه پرسپولیس انجام داده و اصلا چرا این فرد 
باید در باشگاه حکم بگیرد. پشت پرده این انتخاب چه ماجرایی بوده و علت 
یافت این حکم مشاوری، او چه قدم هایی برای  آن چیست؟ اصلا در ازای در
باشگاه پرسپولیس برداشته است که همکاری با یکی از بزرگ ترین باشگاه های 

فوتبال و برندهای ایران در کارنامه اش ثبت شود. 
یکنان پرسپولیس،  آیا در ماجرای مصدومیت بیرانوند، امیری، ترابی و سایر باز
عباس فصیح خوشـــگرد در توانبخشـــی دوباره به آنها کاری انجام داده است؟ 
اصلا باشـــگاه پرســـپولیس به مشـــاوره چنین فردی نیاز مبرم و حیاتی داشـــته 
اســـت؟ بهترین اتفاق این اســـت که لیســـت تمام مشاوران درویش در ساختار 
مدیریتی باشـــگاه پرســـپولیس رسانه ای و پشـــت پرده انتصاب ها روشن شود. 
چون وقتی خبری از پاســـخگویی درســـت و حســـابی و اصولی نباشد، فضای 
کنونی فوتبال ایران می طلبد که تا دل تان بخواهد ابهام درباره ماجراهای مربوط 

به این انتصاب ها ایجاد شود. 

محمد ربیعی در گفت وگو با »فرهیختگان«: اگر تعطیلی است باید برای همه تیم ها باشد

با قوانین جدید نقل وانتقالات به تیم ها ضربه زدند
 پیشرفت عربستان زنگ خطر جدی برای فوتبال ماست

»فرهیختگان« بررسی می کند: درویش برای چه کسی حکم مشاوره داده است؟

توانبخشی با مدیرعامل کارخانه ها
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

کمیته استیناف رای کمیته انضباطی
درباره کسر امتیاز سپاهان را تغییر می دهد؟

لابی سنگین برای بازگشت ۴ امتیاز
جنجال حکم کمیته انضباطی برای جریمه 40 میلیارد تومانی باشـــگاه 
ســـپاهان و کســـر چهـــار امتیـــاز از این تیم به دلیـــل دور زدن قوانین نقل و 
انتقالاتی، هنوز تمام نشده و همه منتظر رای کمیته استیناف در رابطه 
با تجدیدنظرخواهی ســـپاهان هســـتند. در این رابطه شایعات زیادی در 
رسانه ها منتشر شده و کارشناسان مختلفی در ارتباط با آن به اظهارنظر 
پرداخته اند و بسیاری از آنها بر این باور هستند با وجود قطعی بودن دور 
زدن قوانین از سوی باشگاه سپاهان، انشای رای و استدلال حقوقی کمیته 
انضباطی برای جریمه و کسر امتیاز سپاهان مبنای دقیق حقوقی نداشته 
و ایرادات زیادی به آن وارد است. با این حال برخی شایعات غیررسمی 
حکایت از این دارد که به زودی کمیته استیناف رای خود را درباره این پرونده 
صادر می کند و احتمال تغییر رای کمیته انضباطی وجود دارد. به همین 
دلیل باید منتظر ماند و دید جزئیات تصمیم اعضای کمیته استیناف برای 
این پرونده چه خواهد بود. اما همان طور که اشاره شد احتمال تغییر مفاد 
این رای طبق شنیده ها وجود دارد. گفته می شود سپاهانی ها فشار زیادی 
را برای تغییر این حکم به فدراسیون وارد کرده اند و در این شرایط باید دید 
درنهایت کمیته استیناف در رای خود چه تغییراتی را نسبت به آرای اولیه 
ایجاد خواهد کرد. تردیدی نیست که پس از وضع قوانین جدید برای نقل 
و انتقالات در راستای بهتر شدن شرایط مالی تیم ها و ایجاد نظم در بازار 
جابه جایی بازیکنان، اگر سختگیری لازم در این زمینه صورت نگیرد و 
باشگاه ها شاهد این باشند که چنین آرایی به راحتی شکسته شده و تغییر 
می کند دیگر الزامی به رعایت قانون نمی بینند و این می تواند برای فوتبال ما 
اتفاقی منفی باشد. البته تفاوتی نمی کند این احکام برای کدام تیم صادر 
شده است و باید با هر تخلفی در هر سطحی برخورد لازم صورت گیرد تا 
باشگاه ها در شرایط مساوی و برابر فصل را آغاز کنند. رای سپاهان اگر چه 
برای این تیم اصفهانی شوک بزرگی بود و باعث شد یکی از نمایندگان ما 
در لیگ قهرمانان آسیا با شرایط پیچیده ای روبه رو شود اما از طرف دیگر 
پیام مثبتی برای سایر باشگاه ها بود که فدراسیون قرار است با هر تخلفی 
از قوانین برخوردی قاطع داشـــته باشـــد و اگر کمیته اســـتیناف به دنبال 
مماشات با باشگاهی باشد بی شک دودش به چشم فوتبال خواهد رفت. 

در صورت برتری تیم امید مقابل هنگ کنگ

 دیدار بعدی استقلال به آبان
موکول می شود!

تیم فوتبال استقلال که آخرین دیدار خود در رقابت های لیگ برتر را در 
تاریخ شش شهریورماه برگزار کرد با توجه به اتفاقات پیش رو شاید مجبور 
شـــود بـــازی بعـــدی خود را پنـــج آبان ماه برگزار کند کـــه این موضوع بدان 
معناست که شاگردان نکونام بین دو بازی شان در لیگ برتر دو ماه تعطیلی 
دارند و بازی رسمی دیگری نخواهند کرد. در واقع تیم ملی امید ایران در 
حالی عصر امروز در هانگژو به مصاف هنگ کنگ می رود که در صورت 
برتری ایران مقابل رقیب شرق آسیایی، این تیم راهی دیدار نیمه نهایی 
شده و بدون درنظر گرفته شدن هر نتیجه ای که در دیدار نیمه نهایی به 
دســـت بیاید؛ شـــاگردان عنایتی برای کسب یکی از 3 مدال خوشرنگ 
رقابت ها در دیدار فینال یا رده بندی تا 15 مهر در بازی های آسیایی ماندگار 
خواهند شد. بنابراین از آنجایی که طبق تاکید سازمان لیگ رقابت های 
هفته هفتم از 13 مهر به بعد در موعد مقرر برگزار می شود با توجه به حضور 
پرتعداد استقلالی ها در تیم ملی امید دیدار این تیم در هفته هفتم که قرار 
است پانزدهم مهرماه برگزار شود نیز به تعویق خواهد افتاد و طبق برنامه 
دیدار بعدی آبی ها از هفته هشتم در تاریخ پنج آبان در اراک برگزار خواهد 
شد. گفتنی است با توجه به حضور تیم ملی در تورنمنت اردن، فرصت 
دیگری تا قبل از پایان مهرماه برای برگزاری دیدارهای عقب افتاده تیم ها 

وجود نخواهد داشت.

امیری و ترابی آماده بازی مقابل الدحیل

امیدهای قرمزها فعلا بر نمی گردند
پرسپولیس اولین تمرین خود را در اردوی کوتاه مدتش در دوحه جمعه شب 
در زمین شماره دو ورزشگاه اختصاصی الدحیل انجام داد و مهم ترین 
اتفاق این تمرین بازگشت مهدی ترابی و وحید امیری به تمرینات گروهی 
بود. البته کادر پزشکی سرخپوشان به هر دو بازیکن توصیه کرد که فعلا 
از انجام تمرینات سنگین دوری کرده و احتیاط را در دستور کار خود قرار 
دهند تا آسیب دیدگی شان تشدید نشود. هر دو بازیکن اگر دردی تا روز 
بازی نداشته باشند مشکلی برای حضور در میدان نخواهند داشت. این 
در حالی است که محمد عمری هم بعد از ترک چین به اردوی پرسپولیس 
در دوحه اضافه شـــد و شـــب گذشـــته نیز در کنار سرخپوشان به تمرین 
پرداخت. شـــرایط جســـمانی او نیز مناسب است و هیچ مشکلی برای 
بازی مقابل الدحیل ندارد. همچنین از آنجا که پرسپولیس دوشنبه شب 
بـــه مصـــاف الدحیـــل خواهد رفت و تیم امید هم اگـــر در بازی امروز برابر 
هنگ کنگ پیروز شود، روز چهارشنبه در مرحله نیمه نهایی به مصاف ژاپن 
می رود، خیلی سخت است که ملی پوشان امید پرسپولیس بخواهند در 
این مرحله تیم امید را همراهی کنند. با توجه به این مساله فعلا رضا عنایتی 
درخواستی برای بازگشت ملی پوشان امید پرسپولیس به هانگژو نداشته 
است. در این مورد یحیی گل محمدی مخالفتی با بازگشت سه بازیکن 
امیدش به اردوی ملی پوشان امید ندارد از این جهت که درصورت صعود 
تیم امید به مرحله نیمه نهایی بازی پرسپولیس و گل گهر در هفته هفتم هم 
لغو خواهد شد، چون تیم گل گهر نیز سه نماینده در تیم امید دارد. شاید 
عنایتی منتظر است تا نتیجه بازی امروز تیمش با هنگ کنگ مشخص 
شود و بعد از آن در مورد ملی پوشان امید پرسپولیس تصمیم گیری کند. 

   رضایت از میزبان و ریکاوری تیم
امکاناتی که باشگاه الدحیل در اختیار پرسپولیس گذاشته ایده آل است و 
سرخپوشان از شرایط محل اردوی خود و همچنین وضعیت آب و هوایی 
دوحه رضایت کامل دارند. با توجه به این مساله تمرینات شاگردان یحیی 
در دوحه با شادابی و طراوت خاصی برگزار می شود و آنها از هر نظر آماده 

دومین بازی خود در لیگ قهرمانان آسیا هستند. 

   ملی پوشان امید پرسپولیس فعلا برنمی گردند
باشگاه پرسپولیس شرایطی را فراهم کرده که سرخپوشان یک روز بعد از 
بازی با الدحیل فرصت ریکاوری و استراحت داشته باشند. از همین رو 
زمان بازگشت کاروان پرسپولیس به تهران عصر روز سه شنبه  عنوان شده 
است. ناگفته نماند تعدادی از اعضای هیات مدیره پرسپولیس و رضا 
درویش به همراه اصحاب رسانه قرار است امروز عصر راهی دوحه شوند.

فوتبال ایران

یادداشت


